
واکنش

 وزیر بهداشت: اعتماد رهبر انقلاب 
به بیمارستان دولتی روحیه بخش بود

سید حسن قاضی زاده هاشمی، 
وزیر بهداش��ت اظهار داش��ت: 
رهبر معظم انقلاب از بیمارستان 
دولتی ترخیص شدند و تشکر از 
کادر درمانی داشته اند و به نوعی 
روحیه خاصی به تیم درمانی داده اند. خدا را ش��کر 
می کنیم که ایشان به سلامتی بیمارستان را با نشاط 
و عافیت کامل ترک کردند و آرزو داریم همواره سالم 
باشند و  سایه شان مستد ام باشد. به گزارش باشگاه 
خبرن��گاران، وی افزود: در عین حال اینها از برکات 
انقلاب اسلامی است و ما شرایط  قبل از انقلاب را در 
کشور خاطرمان هست. آن وقت دوره دانشجویی ما 
بود و افتخار می کنیم که مسؤولان کشور به جامعه 
پزش��کی اعتماد دارند و توانمن��دی فرزندان عزیز 
خودش��ان را در این مرز و بوم ب��اور دارند و اعتماد 
ایشان مایه مسرت و خوشحالی همه همکاران بنده 
اس��ت. وی خاطرنش��ان کرد: در عین حال مغتنم 
می شماریم حمایت ایش��ان و توجه ویژه ای که به 
جامعه پزش��کی اعم از پزشکان، پیراپزشکان، دارو 
سازان، دندان سازان دارند و من فکر می کنم خطاب 
ایش��ان عام اس��ت و من و همه همکاران عزیزم در 
سراسر کشور و در بخش های متفاوت و رشته های 
مختلف صمیمانه از ایش��ان تش��کر کرده و این را 
س��رمایه معنوی برای خودمان در حوزه پزش��کی 
می دانی��م و در عین حال امیدواریم همه باور کنند 
که البته این باور هس��ت که جامعه پزشکی تمام و 

کمال در خدمت مردم است. 

کری: برنامه هسته ای ایران 
تهدیدی بزرگ تر از داعش است

وزیر خارجه آمریکا در مصاحبه 
با ش��بکه فاکس نیوز، ای��ران را 
تهدی��دی بزرگ ت��ر از داع��ش 
دانست. به گزارش فارس، »جان 
ک��ری« وزیر خارج��ه آمریکا در 
تازه ترین موضع گیری خود درباره برنامه هس��ته ای 
ای��ران، این برنامه را مس��اله ای تهدیدآمیز خوانده و 
مدعی ش��ده است که این موضوع تهدیدی بزرگ تر 

از تهدید ناشی از گروه تروریستی »داعش« است.

توطئه سرکوب داعش بهانه ای 
برای تأمین منافع غرب 

رئی��س س��تاد کل نیروه��ای 
مس��لح با اشاره به تلاش آمریکا 
و برخ��ی کش��ورهای غرب��ی و 
عرب��ی در برگ��زاری کنفرانس 
پاریس و بهانه سازی های کاذب 
و فریبن��ده برای حمل��ه به داعش، اظهار داش��ت: 
هرگون��ه اقدام آمریکا و همدس��تانش در کنفرانس 
پاریس باید با هماهنگی دولت های قانونی س��وریه 
و عراق و برابر مقررات بین المللی باش��د. به گزارش 
تسنیم، فیروزآبادی با بیان اینکه تجربه ای که طی 
چند ماه گذشته در لبنان، سوریه و عراق وجود دارد 
نش��ان می دهد راه مبارزه مؤثر با تروریسم استفاده 
از تمام تاکتیک ها و روش ها به صورت مکمل است، 
تأکید کرد: نیروهای باتجربه ارتش سوریه و نیروهای 
مردمی این کش��ور و نیز ارتش و نیروهای مردمی 
عراق در این مبارزه نقش اصلی را باید برعهده داشته 
باشند. رئیس ستاد کل نیروهای مسلح اظهار داشت: 
س��ابقه آمریکا و همپیمانان آن در منطقه به همه 
مسلمانان هش��دار می دهد که هدف اصلی توطئه 
همیشگی طرح خاورمیانه بزرگ برای تنظیم مرزها 
و چینش حاکمیت های سیاس��ی به نحوی اس��ت 
که یک جریان نف��ت ارزان به غرب و امنیت پایدار 
اشغالگران قدس تضمین شود و در این راستا هیچ گاه 
نظر مردم منطقه و منافع کشورهای اسلامی مدنظر 
قرار نگرفته و نخواهد گرفت. عضو شورایعالی امنیت 
ملی تصریح کرد: ایجاد داعش و توطئه سرکوب آن 
بهانه ای مزورانه برای تضعیف مس��لمانان و تأمین 

منافع غرب است.

ائتلاف ضدداعش شکل دهنده 
این گروه تروریستی است

مصطف��ی  حجت الاس��لام 
دادگستری  وزیر  پورمحمدی، 
صبح دیروز در جمع کارکنان 
وزارت دادگس��تری و سازمان 
تعزی��رات حکومتی، ب��ر لزوم 
هوشیاری و درک درس��ت در قبال مسائل امروز 
منطقه و جه��ان تاکید کرد. به گزارش باش��گاه 
خبرنگاران، وزیر دادگس��تری با تشریح ساختار و 
شاکله گروه تروریستی داعش و روند شکل گیری 
و نفوذ آن در منطقه، اظهار داشت: یکی از دلایل 
شکل گیری داعش، جریان سازی به منظور تجزیه 
جهان اس��لام بود و در این مسیر چندین هدف را 
دنبال می ک��رد. وی ادامه داد: یکی از این اهداف، 
تضعیف و ایجاد مش��غولیت و درگیری در داخل 
جهان اس��لام بود که در ای��ن راه تا حدودی نیز 
موفق شدند. هدف دیگر این گروه تثبیت موقعیت 
اس��رائیل در منطقه و از طرف��ی از صحنه خارج 
ک��ردن قدرت های تاثیرگ��ذار از جمله جمهوری 
اس��لامی ایران بود که ب��ه لطف خدا به هیچ یک 
از این اهداف خود دست پیدا نکردند. پورمحمدی 
تاکید کرد: رهبران ائتلاف ضد داعش، روزی خود 
حامی و شکل دهنده این گروه تروریستی بوده اند 
ولیک��ن امروز رنگ عوض ک��رده و خود را مدعی 

مقابله با آن معرفی می کنند.

واکنش حسام الدین آشنا، مشاور فرهنگی روحانی 
به پیشنهاد انحلال مجلس توسط دولت

ترجیح می دهم حجاریان 
اپوزیسیون دولت باشد

حس��ام الدین  سیاس�ی:  گروه 
فرهنگ��ی  مش��اور  آش��نا، 
ترجیح می د هد  رئیس جمهور 
اپوزیسیون  حجاریان  س��عید 
دولت روحانی باش��د تا حامی 
آن. ب��ه گفت��ه آش��نا، حجاریان که رس��انه های 
اصلاح طل��ب از او ب��ه عنوان تئوریس��ین جریان 
اصلاحات یاد می کنند، از آن دس��ته افرادی است 
ک��ه باید خلاف نظراتش عمل ک��رد تا به نتیجه 
رس��ید. به گزارش »وطن امروز«، اظهارات آذرماه 
س��ال گذش��ته حجاریان مبنی بر ل��زوم انحلال 
مجلس توسط دولت)!( که واکنش های گسترده ای 
در میان اصلاح طلبان و اصولگرایان داشت، این بار 
واکنش قابل توجه مشاور فرهنگی رئیس جمهور را 
در پی داشته است. حجاریان به ایسنا گفته بود: من 
معتقدم حتی اگر قرار باش��د قانون اساسی عوض 
ش��ود، باید شرایطی فراهم شود تا مانند بسیاری 
از کش��ورها، دولت بتواند مجلس را منحل کرده 
و انتخاب��ات زودهنگام برگزار کند تا مردم مجدداً 
رأی دهند و سیستمی هماهنگ پدید آورند البته 
چنین چیزی در این کشور عملاً امکانپذیر نیست، 
چراکه آقای جنتی خود را هم بالای س��ر دولت و 
انتخابات آن می داند و هم بالای سر مجلس. آشنا 
این اظهارنظر تئوریس��ین جریان اصلاحات را که 
بسیاری از فعالان سیاسی آن را فاشیستی و چهره 
واقعی جریان اصلاحات خواندند، تنها یک مشورت 
شوخی وار عنوان و تاکید کرد: امیدوارم این دولت 
عاقل تر از آن باشد که به مشورت های اینچنینی 
تن دهد. حسام الدین آشنا که با ماهنامه اندیشه 
پویا گفت وگو کرده است، در پاسخ به سوالی درباره 
پیش��نهاد حجاریان مبنی بر اینکه دولت باید به 
گونه ای قدرتمند باش��د که بتواند مجلس را نیز 
منحل کند، تاکید کرد: دکتر حجاریان در دوره اول 
ریاست جمهوری آقای خاتمی مشاور رئیس جمهور 
ب��ود. آقای خاتمی تعبیری داش��ت که می فرمود 
برخی مشاوران به گونه ای هستند که باید با آنها 
مشورت کنید اما خلاف آن عمل کنید. امیدوارم 
این دولت عاقل تر از آن باش��د که به مشورت های 
اینچنینی تن دهد. بعضی از مشورت ها در سنین 
بالای 60 س��ال دیگر قابل پذیرش نیس��ت. وی 
همچنین در ادامه گفت وگوی خود با اندیشه پویا 
با بیان اینکه اینگون��ه صحبت ها به دولت لطمه 
می زند، خاطرنش��ان کرد: م��ن ترجیح می دهم 
آقای دکتر حجاریان اپوزیس��یون این دولت باشد 
و نقش شان را هم به مثابه یک اپوزیسیون درست 
ایفا کنند؛ نقد کنند. حتی دولت را بی رحمانه نقد 
کنند و راه حل بدهند. حتما کسی که در ساختار 
سیاسی ایران تنفس می کند، مشورت شوخی به 
دولت نمی دهد و نمی گوید مجلس را منحل کنید. 

اطلاعات نظامی را هم دادند اما

آمانو: باید از پارچین بازدید کنیم
گروه سیاسی: یوکیا آمانو، مدیرکل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی در تازه ترین گزارش آژانس باز هم رویه 
گذشته در طرح ادعاهای دوپهلو علیه ایران را تکرار 
کرد و این در حالی اس��ت که او خردادماه امسال 
با علی اکبر صالحی پای توافقنامه ای را امضا کرد 
که براساس آن ایران بخش��ی از اطلاعات نظامی 
خ��ود را به آژان��س ارائه کرد. به گ��زارش »وطن 
امروز« ، به رغم ارائه ای��ن اطلاعات اما امانو باز هم 
به بهانه »ارزیابی س��یتماتیک« از اعلام صلح آمیز 
بودن برنامه هس��ته ای ایران خودداری کرد. او در 
تازه ترین گزارش خود از آغاز مذاکرات بر سر 2 گام 
باقیمانده از 5 گام توافق شده خبر داد. در گزارش 
آمانو آمده است: آژانس به راستی آزمایی درباره عدم 
انحراف ای��ران از توافق پادمان ادامه می دهد البته 
آژانس در موقعیتی نیس��ت که تضمین معتبری 
درباره فقدان مواد اتمی و فعالیت های اتمی اعلام 
نش��ده در ایران ارائه دهد و نتیجه گیری کند که 
همه مواد اتمی ایران برای مقاصد صلح آمیز است. 
در این بیانیه همچنین آمده است: ایران 3 مرحله 
از تدابیر عملی پنجگانه مورد توافق در »چارچوب 
همکاری ه��ا« را اجرا کرده. 2 مرحله و اقدام دیگر 
پس از ضرب الاجل 25 آگوس��ت اجرا ش��د. ایران 
مذاکرات با آژانس درباره اجرای 2 مرحله باقیمانده 
از اقدامات عملی را آغاز کرده اس��ت. براساس این 
گ��زارش آمانو، ب��رای حل هم��ه موضوعات مهم 
گذشته و حال حاضر بس��یار مهم است که ایران 
هم��ه اقدامات عملی مورد تواف��ق در »چارچوب 
همکاری ها« را در زمان مقرر اجرا کند و همچنین 
پیش��نهادات جدی��دی ارائ��ه دهد. ای��ن گزارش 
خاطرنش��ان کرده اس��ت: آژانس به فعالیت های 
نظارتی و راس��تی آزمایی در قبال توافقات »طرح 
اقدام مشترک« بین ایران و 3+3)گروه 1+5( ادامه 
می دهد. ادامه اقدامات ما به یک میلیون یورو نیاز 
دارد که تاکنون 300 هزار یوروی آن تامین ش��ده 
اس��ت. من از اعضا می خواهم در این زمینه کمک 
کنند. به گزارش فارس، مدیرکل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی همچنین روز گذشته در پایان روز اول 
نشست شورای حکام با حضور در کنفرانس خبری  
خود در وین درباره س��ؤالی درباره س��ایت نظامی 
پارچین، گفت: »ما هم شنیده ایم که وزارت دفاع 
ایران اعلام کرده است اجازه دسترسی به پارچین 
را نمی دهد. پارچین یکی از 12 مساله ای است که 
درب��اره آن نگرانی وجود دارد. برای حل نگرانی ها، 
فکر می کنم پارچین یکی از مواردی است که باید 

درباره دسترسی به آن با ایران مذاکره کنیم«.

تقدیر
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گ�روه سیاس�ی: حضرت آیت الله العظمی خامنه ای رهبر  
حکیم انقلاب اس��لامی صبح دیروز )دوش��نبه( پس از 
پایان دوران بس��تری در بیمارس��تان و بهب��ود کامل، از 
بیمارستان مرخص شدند.  به گزارش پایگاه اطلاع رسانی 
دفتر مقام معظم رهبری، رهبر انقلاب اس��لامی قبل از 
ترک بیمارس��تان، در مصاحبه با خبرنگار واحد مرکزی 
خب��ر، ضمن ابراز رضایت از عمل جراحی و دوره درمانی 
پس از آن گفتند: اکنون با سلامت کامل جسمی و نشاط 
روحی در حال بازگشت به منزل هستم اما از حجم عظیم 
محبت ه��ا و ملاطفت هایی که در این چند روز نس��بت 
به این حقیر انجام ش��د، احساس شرمندگی و سنگینی 
بر دوش خود می کنم. ایش��ان با اظهار قدردانی و تشکر 
ف��راوان از محبت های فراوان قش��رهای مختلف مردم، 
مراجع و علمای محترم، ش��خصیت ها، مدیران برجسته 
کش��ور، سیاس��یون، هنرمندان و ورزش��کاران افزودند: 
علاوه بر اظهار محبت مردم کش��ورمان، ملت های دیگر 
نیز اظهار لطف فراوانی کردند که بار دیگر نش��ان دهنده  
تاکید همیشگی بنده اس��ت مبنی بر اینکه ملت ایران، 
در می��ان ملت ه��ای دیگر دارای عمق راهبردی اس��ت. 
رهبر انقلاب اسلامی تاکید کردند: هیچ نظام و کشوری 
را س��راغ نداریم که خ��ارج از مرزهای خود دارای چنین 
ریشه ها و پیوندهای عاطفی، اعتقادی و ایمانی با ملت های 
دیگر باشد. حضرت آیت الله خامنه ای همچنین با تشکر 
فراوان از کادر پزش��کی و درمانی و پرستاران بیمارستان 
محل بستری خود، خاطرنش��ان کردند: انسان هنگامی 
که علم و دانش بالا و توانایی ها و تبحر پزش��کان و کادر 
درمانی و پرس��تاران کشور را مشاهده می کند، به وجود 
چنین ثروت عظیم انسانی در بخش سلامت و بهداشت 
که یکی از اساسی ترین و حیاتی ترین بخش های زندگی 
مردم و جامعه اس��ت، به خ��ود می بالد و افتخار می کند. 
ایشان در بخش دیگری از این مصاحبه، نکته دیگری را 
نیز مط��رح کردند و گفتند: من در ای��ن چند روزی که 
در بیمارستان بستری بودم، یک تفریح داشتم که عبارت 
بود از ش��نیدن صحبت های مقامات آمریکایی در زمینه  
مبارزه)!( با داعش که واقعاً مایه  تفریح بود. رهبر انقلاب 
اسلامی، اظهارات مقامات آمریکایی درباره مبارزه با داعش 
را پوچ، توخالی و جهت دار خواندند و با اشاره به سخنان 
وزیر خارجه و سخنگوی وزارت خارجه آمریکا که صراحتاً 
اعلام کردند از ایران برای مبارزه با داعش دعوت نخواهند 
کرد، افزودند: اینکه آمریکا از ایران برای حضور در یک کار 

خلاف و غلط دسته جمعی مایوس می شود، مایه  افتخار 
ما اس��ت و افتخاری بالاتر از این، ب��رای خود نمی دانیم. 
حضرت آیت الله خامنه ای س��پس به منظور نشان دادن 
دروغگویی آمریکایی ها درباره مبارزه با داعش، جزئیاتی 
را از پشت پرده این ماجرا بیان کردند.  ایشان گفتند: در 
همان روزهای سخت حمله داعش به عراق، سفیر آمریکا 
در عراق طی درخواستی از سفیر ما در عراق می خواهد که 
ایران و آمریکا جلسه ای برای مذاکره و هماهنگی درباره 
داعش داشته باشند. رهبر انقلاب اسلامی گفتند: سفیر ما 

در عراق، این موضوع را به داخل کشور منعکس کرد که 
برخی مس��ؤولان هم با این جلسه مخالفتی نداشتند اما 
من مخالفت کردم و گفتم در این قضیه ما با آمریکایی ها 
همراهی نمی کنیم زیرا آنها نیت و دست آلوده ای دارند و 
چگونه امکان دارد که در چنین شرایطی ما با آمریکایی ها 
همکاری کنیم. حض��رت آیت الله العظم��ی خامنه ای با 
اش��اره به س��خنان چند روز پیش وزی��ر خارجه آمریکا 
و اع��لام این موضوع که ما از ای��ران برای ائتلاف بر ضد 
داعش دعوت نمی کنیم، خاطرنشان کردند: همین وزیر 

خارجه آمریکا، ش��خصاً به آقای دکتر ظریف درخواست 
داده بود که بیایید در قضیه داعش با ما همکاری کنید اما 
دکتر ظریف درخواست او را رد کرده بود. ایشان افزودند: 
حتی معاون وزیر خارجه آمریکا هم که یک زن اس��ت و 
همه او را می شناس��ند، در مذاکرات با آقای عراقچی، بار 
دیگر این درخواس��ت را تکرار کرد اما آقای عراقچی نیز 
درخواست وی را رد کرد. رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به 
مخالفت صریح جمهوری اسلامی ایران برای همکاری با 
آمریکا درباره مبارزه با داعش، گفتند: اکنون آنها به دروغ 
می گویند که ما ایران را در ائتلاف ش��رکت نخواهیم داد 
در حال��ی که ایران از ابت��دا مخالفت خود را با حضور در 
چنین ائتلافی اعلام کرده بود. حضرت آیت الله خامنه ای 
تاکید کردند: آمریکایی ها قبلاً نیز با سر و صدای فراوان 
و با حضور چندین کش��ور، یک ائتلاف بر ضد سوریه 
تشکیل دادند اما هیچ غلطی نتوانستند بکنند و درباره 
عراق نیز وضعیت به همین گونه خواهد بود. ایشان با 
تاکید بر اینکه آمریکایی ه��ا قصد اقدام جدی بر ضد 
داعش ندارند، افزودند: خود آمریکایی ها و حتی خود 
داعشی ها به خوبی می دانند حرکتی که در عراق، کمر 
داعش را شکست، اقدام آمریکا نبود، بلکه اقدام نیروهای 
 مردمی و ارتش عراق بود که مبارزه با داعش را به خوبی 
ف��را گرفته بودند و ضربات جدی ب��ه آن وارد کردند. 
رهبر انقلاب اسلامی با تاکید بر اینکه ضربات نیروهای 
مردمی و ارتش عراق به داعش ادامه خواهد داش��ت، 
خاطرنشان کردند: واقعیت آن است که آمریکایی ها به 
دنبال بهانه ای هستند تا همان کاری را که در پاکستان 
انجام می دهند و با وجود دولت مستقر و ارتش قوی، 
بدون اجازه وارد خاک این کش��ور می ش��وند و نقاط 
مختلف را بمباران می کنند در عراق و س��وریه انجام 
دهند. ایشان تاکید کردند: آمریکایی ها بدانند که اگر 
چنین کاری را انجام دهند، همان مش��کلاتی که در 
10 سال گذشته بر سر راهشان در عراق به وجود آمد، 
بار دیگر به وجود خواهد آمد. رهبر انقلاب اسلامی در 
پایان مصاحبه خود گفتند: به هر حال در این چند روز، 
صحبت های مقامات آمریکایی یک تفریح روی تخت 
بیمارستان بود. حضرت آیت الله خامنه ای دیروز پیش 
از ترک بیمارس��تان با حضور در جمع کادر درمانی و 
پرستاران از نزدیک از آنان تشکر کردند. رهبر انقلاب 
اسلامی همچنین پیش از ترک بیمارستان، از آیت الله 
مهدوی کنی رئیس مجلس خبرگان نیز عیادت کردند. 

گروه سیاس�ی: نشس��ت »آینده مذاکرات هس��ته ای؛ 
فرصت ها و چالش ها« که هفته گذشته با حضور صادق 
زیباکلام و دکتر ابراهیم متقی در مرکز دیده بان آمریکا 
برگزار ش��د به رغم اهمیت مباحث مطرح شده در آن 
چندان مورد توجه رس��انه ها قرار نگرف��ت. به گزارش 
»وطن امروز«، برخی اظهارات جنجالی مطرح شده در 
این نشست از سوی صادق زیباکلام مانند اینکه »مثل 
سگ از توافق ژنو دفاع می کنم« باعث شد تا به اظهارات 
مهم ابراهیم متقی در نقد توافق ژنو کمتر پرداخته شود. 
اظهارنظر این عضو هیات علمی دانش��گاه گویای نگاه 
علمی جامعه دانشگاهی به ماهیت توافق ژنو است که 
همین امر نیز باعث شده تاکنون اقبال خوبی از سوی 
دانش��گاه برای توافق ژنو وجود نداشته باشد. متقی که 
از اساتید دانش��گاه تهران است در این نشست بر عدم 
توازن در توافق ژنو تاکید کرد. به اعتقاد متقی ماهیت 
توافق ژنو تبدیل بهترین مواد غذایی به کود شیمیایی 
اس��ت. این استاد دانش��گاه همچنین توافق ژنو را یک 
بازی بردبرد نمی دان��د و می گوید امروز صرفا می توانم 
دعا کنم نتیجه ای در انتهای مذاکرات هسته ای حاصل 
ش��ود اما می دانم دعای م��ن در نوامبر 2014 محقق 
نمی شود. به گزارش ایسنا، دکتر ابراهیم متقی، استاد 
دانشگاه تهران در این نشست با اشاره به عملکرد دولت 
روحانی در بحث هسته ای، گفت: روحانی محور اصلی 
تصمیم گیری و سیاستگذاری اش را در حوزه سیاست 
خارجی قرار داده اس��ت و محور سیاس��ت خارجی هم 
مذاکرات هسته ای است. در هیچ کشوری نمی بینیم که 
وزیر خارجه اش 17 روز برود کش��ور دیگری و یک نوع 
مذاکرات کارشناس��ی انجام دهد )وین 6(؛ تازه حسین 
فریدون هم به عنوان نماینده رئیس جمهور آنجا حضور 
پیدا می کند. چنین رفتار و عملکردی موجب تعجیل 
در کار و در نهای��ت توافق ژنو ش��د. ای��ن در حالی بود 
ک��ه غربی ها به هیچ وجه نمی توانس��تند یک ماه قبل 
از آن ب��اور کنند ایران مفاد توافق ژن��و را بپذیرد.  این 
استاد دانشگاه با اشاره به موضوع حق غنی سازی، اظهار 
کرد: تمام بحث وزیر امور خارجه و س��خنگوی وزارت 

امور خارجه در این مدت این بوده است که آمریکا باید 
حقوق هسته ای ما را بپذیرد. این در حالی است که در 
سیاست بین الملل بحثی تحت این عنوان که کشوری 
باید حقوق ما را م��ورد توجه قرار دهد و آن را بپذیرد، 
نداریم چون مبنای کار در سیاست بین الملل آنارشی 
)ه��رج و مر ج گرایی( اس��ت و در این فضا هر بازیگری 
بتوان��د در زم��ان ممکن حقوق طرف دیگ��ر را نادیده 
می گیرد بنابراین در توافق ژنو ایران در بحث غنی سازی 
تلاش کرد آن را تثبیت کند اما آمریکایی ها در توافق ژنو 
غنی سازی را به صورت دوفاکتو پذیرفتند اما انتهای کار 

را به تصویب پروتکل الحاقی در مجلس منوط کردند. 
مجل�س شش�م ه�م پروت�کل الحاق�ی را  ■

نپذیرفت
موضوع پذیرش پروتکل الحاق��ی که این روزها از 
سوی برخی حامیان دولت نیز مطرح می شود از دیگر 
موضوعات مورد اشاره در این نشست بود. متقی تاکید 
کرد حتی مجلس شش��م نیز این پروتکل را تصویب 
نکرد. این استاد دانشگاه گفت: موضوع پذیرش پروتکل 
الحاقی اصلا در فضای داخلی ایران امکانپذیر نیست چرا 
که حتی مجلس ششم هم پروتکل الحاقی را تصویب 
نکرد و موافقتنامه ژنو معطوف به این قرار گرفت که ما 
هر چه غنی س��ازی انجام دادیم را به UO2 یا اکسید 
اورانی��وم تبدیل کنیم یعنی جرم بحرانی که می تواند 
پشتوانه راهبردی یک کش��ور تلقی شود را در فضای 
مذاکرات پذیرفتیم آن را از دس��ت بدهیم. همچنین 
پذیرفتیم که آنچه اکس��ید کردیم را نیز به میله های 
سوخت تبدیل کنیم یعنی آنچه در 10 سال گذشته 
هزینه شده همه به باد رفت. متقی گفت: اگر بپذیریم 
از ابتدا سیاست هس��ته ای مان اشتباه بوده است روند 
طی ش��ده در مذاکرات اخیر قابل قبول است اما حالا 
که سیاست هسته ای به طور راهبردی دنبال می شود 

دیپلماس��ی هم باید در همین چارچوب باشد. وی در 
ادامه با اش��اره به بحث تحریم ها و چگونگی لغو آنها، 
گفت: درباره تحریم ها در توافق ژنو نیامده است که آنها 
چه زمانی باید برداش��ته شوند، این در حالی است که 
تاریخ نشان داده آمریکایی ها هر وقت تحریمی را علیه 
کشوری صورت دهند فرآیند برداشته شدن آن بسیار 
طولانی و زمان بر خواهد بود.  وی همچنین تاکید کرد: 
آمریکایی ها با محدودسازی قابلیت هسته ای ایران سعی 
دارند ما را در وضعیت فرس��ایش هسته ای قرار دهند. 
متقی بیان داشت: توافق ژنو مثل آن است که از بهترین 
مواد غذایی بخواهیم کود شیمیایی درست کنیم یا با 
مواد اولیه باکیفیت غذایی درست کنیم اما سپس آن 
را به سطل زباله بریزیم. این استاد دانشگاه با بیان اینکه 
نشانه ای از بازی برد برد در مذاکرات هسته ای نمی بینم، 
گف��ت: ما نمی توانیم قابلیت هس��ته ای مان را کاهش 
دهیم اما تحریم ها ادامه پیدا کند. س��ازمان و ساختار 
تحریم ها بخشی از سیاست خارجی آمریکا در برخورد 
با ایران اس��ت و هنوز باقی مانده. من هم می توانم دعا 
کنم آقای ظریف و روحانی در مذاکرات به یک نتیجه 
تعادلی برسند چرا که اگر نرسند هزینه بازگشت به قبل 

بسیار بیشتر است. 
شکس�ت مذاک�رات پرهزینه ت�ر از تعلیق  ■

گذشته
ابراهیم متق��ی در بخش دیگری از س��خنان خود 
ب��ه مذاکرات س��ال 82 و تعلیق غنی س��ازی در ایران 
اش��اره و تاکید کرد: شکست مذاکرات جاری هزینه ای 
س��نگین تر از گذش��ته را بر ایران تحمیل می کند. وی 
گفت: در س��ال 82 ایران به خاطر نشان دادن انعطاف 
و حس��ن نیتش فعالیت های هسته ای اش را تعلیق کرد 
که به عقیده من تعلیق بس��یار کم هزینه تر اس��ت چرا 
ک��ه امروز در صورت شکس��ت مذاک��رات فعالیت های 

هس��ته ای مان دچار یک فرس��ایش خواهد ش��د و این 
بس��یار پرهزینه تر از تعلیقی است که در سال 82 و 83 
صورت گرفت. این استاد دانشگاه فضای آینده مذاکرات 
را مبهم دانس��ت و گفت: پس از تمدید مذاکرات هنوز 
ش��اهد مذاکرات جدی نبوده ایم و نسبت به مذاکراتی 
که آقای ظریف با خانم اش��تون در بروکسل انجام داد 
انتق��اد دارم. متقی در بخش دیگری از س��خنان خود 
 گف��ت: ام��روز صرفا می توان��م دعا کنم ک��ه نتیجه ای 
در انتهای مذاکرات هس��ته ای حاصل شود اما می دانم 
که دعای من در نوامبر 2014 محقق نمی شود چرا که 
تفاوت دیدگاه های ایران و آمریکا و دیگر کشورهای 5+1 
بس��یار بالاست. این استاد دانش��گاه در پاسخ به سؤالی 
مبنی بر اینکه چرا با تبدیل مواد هسته ای ایران به اکسید 
و س��پس تبدیل آن به قرص سوخت مخالف هستید و 
می گویید ایران همه چیز را از دست داده است در حالی 
که هدف ایران از تولید سوخت، تهیه سوخت مورد نیاز 
برای نیروگاه هایش است و سوخت نیروگاه باید به صورت 
قرص و مجتمع سوخت در  آید، گفت: ایران تحریم شد 
چون اورانیوم غنی شده داشت و اگر می خواهیم اورانیوم 
غنی شده مان را بدهیم باید مابه ازای آن را دریافت کنیم 
که همان لغو تحریم هاست، در صورتی که آنچه در توافق 
ژنو در قبال تبدیل اورانیوم های غنی شده ایران صورت 
گرفت مت��وازن با اقدام ایران نبود.  وی گفت: دیپلمات 
مثل سربازی در خط مقدم جبهه امنیت ملی است و هر 
جا که دیپلماسی داریم باید چانه زنی هم داشته باشیم 
بنابراین در بحث تبدیل مواد هسته ای مساله این است 
که اگر قابلیت مواد استراتژیک و هسته ای مان را از دست 
می دهیم باید در ازای آن به همان نس��بت تحریم های 
اس��تراتژیک و کلیدی رفع می شد. ما نیاز داریم ابزاری 
محکم که طرف مقابل نسبت به آن حساسیت داشته 
باش��د را برای خود حفظ کنیم، ابزاری که بر اساس آن 
ساختار تحریمی که محدودیت اقتصادی برای ما ایجاد 
می کند از بین برود. معتقدم توافق ژنو متوازن نیس��ت 
و ب��ه همین دلیل نمی تواند هدف های مورد نظر دولت 

را تامین کند. 

رهبر انقلاب روز گذشته هنگام ترخيص از بيمارستان از درخواست های مکرر آمریکایی ها از ایران برای همکاری در جنگ عليه داعش پرده برداشتند

»نه« به ائتلاف آلوده

»توافق ژنو یعنی تبدیل بهترین مواد غذایی به کود شیمیایی«

دکتر متقی:  مذاکرات بی نتیجه است

هسته ای

سیدعباس عراقچی، عضو ارشد تیم مذاکره کننده 
هسته ای در آستانه مذاکرات ایران و 1+5 در نیویورک 
تصریح کرد: بعید اس��ت در نیویورک به جمع بندی 
نهایی برس��یم. به گ��زارش فارس، عراقچ��ی دیروز 
دوشنبه در حاش��یه پنجاه و سومین اجلاس سالانه 
سازمان حقوقی، مشورتی آسیایی- آفریقایی )آلکو( 

خاطرنش��ان کرد:  آنچه مس��لم اس��ت حفظ 
حقوق م��ردم ایران و حفظ دس��تاوردهای 
دانش��مندان هس��ته ای خط قرمز ماست و 
به هی��چ وجه مصالحه پذیر نخواهد بود ولی 

امیدواریم ب��ا راه حل هایی که 
احتمالا بتوان به آن رسید 

به نحوی بتوان به یک 

تفاهم جامع رس��ید. به گزارش ف��ارس، معاون وزیر 
امور خارجه درباره اینکه آیا نشس��ت وزرای خارجه 
ای��ران و 6 کش��ور در نیویورک برگزار خواهد ش��د، 
اظهار داش��ت: چهارشنبه یک ناهار کاری بین آقای 
ظریف و خانم اش��تون برگزار خواهد شد که در آن 
نحوه ادامه مس��یر مشخص می شود. وی با بیان 
اینکه ایده ملاقات وزرای خارجه وجود دارد، 
خاطرنش��ان کرد: لزوما معلوم نیس��ت که 
محقق ش��ود و به اعتقاد من ت��ا زمانی که 
پیشرفت لازم در مذاکرات نباشد نیازی به 
حض��ور وزرای خارجه نخواهد بود. 
عضو ارش��د تی��م مذاکره کننده 
هسته ای در عین حال تصریح 
کرد:  با توجه به حجم زیادی از 
مذاکرات که باید انجام شود، 
اینکه در نیویورک بتوانیم به 
جمع بندی نهایی برس��یم و 
 توافق به دس��ت بیاید را خیلی 

بعید می دانم. 

درس��ت در روزهایی که حتی دکت��ر ابراهیم متقی نیز 
نقده��ای دقیق و صریح��ی درباره توافق زن��و و روند و 
آینده مذاکرات هسته ای مطرح می کند؛ باز هم سیاست 
اتهام افکنی به منتقدان در دستور کار قرار گرفت. سیاستی 
که حسن روحانی با به کار بردن ادبیاتی نظیر بی سواد و 

جیب بر، آن را رسمیت بخشید، اکنون از سوی مصطفی 
تاج زاده که حتی در میان دوستان اصلاح طلب 

خود به »مصطفی بی مخ« اشتهار دارد، دنبال 
می ش��ود. به گزارش »وطن امروز« ، تاج زاده 
در تازه تری��ن نوش��ته خود منتق��دان توافق 
ضعیف ژنو را »تکفیری«، »داعشی شیعی« 

و »حرامخوار« نامید. در نوش��ته این 
اصلاح طل��ب هت��اک، آن عده از 
منتقدان توافق ژنو که خواس��تار 
تدبیر نظ��ام برای ش��رایط پس 
از شکس��ت مذاکرات هس��تند، 
»تکفی��ری« نامی��ده ش��ده اند. 
ت��اج زاده در ادامه مطلب نوش��ته 
اس��ت: »از جمله وظایف موافقان 

دس��تیابی به توافق جامع هس��ته ای آن است که به 
افش��ای طرح های حرامخواران سیاس��ی و اقتصادی 
تحریم و طرفداران تداوم و تشدید تحریم ها و تهدیدها 
بپردازن��د و برای مردم تبیین کنند که این توافق چه 
نقش مهمی در تثبیت سیاس��ی میهن، بهبود اوضاع 
اقتصادی مردم، انزوای داعش شیعی، برچیده شدن 
فضای امنیتی و پلیسی، تعامل گسترده و توأم 
با احترام متقابل با جهانیان، رشد و شکوفایی 
فرهنگی و گذار به دموکراسی دارد. بنابر این 
نباید اجازه داد که این فرصت از دست ملت 
برود.« گفتنی اس��ت این اظه��ارات تاج زاده 
در حالی اس��ت که عباس عراقچی روز 
گذشته صراحتا از احتمال ضعیف 
تواف��ق در نیوی��ورک گف��ت و 
چندی پیش نیز در نشس��تی 
از برنامه ری��زی وزارت ام��ور 
خارجه برای مدیریت شرایط 
 پس از شکس��ت مذاکرات 

هسته ای گفت.

حمله »مصطفی بی مخ« به منتقدان توافق ژنوبعید است در نیویورک به جمع بندی نهایی برسیم

نما

اظهارنظر رهبری درباره همکاری با آمریکا در حمله به طالبان
رهبر حکیم انقلاب در  تاریخ 1380/7/4 در دیدار خانواده های شهدای نیروهای مسلح، درباره همکاری ایران با 
آمریکا در حمله به افغانستان نیز فرمودند: ما دولت آمریکا را در مبارزه با تروریسم، صادق نمی دانیم. آنها صداقت 
ندارند و راست نمی گویند؛ اهداف دیگری دارند. ما آمریکا را برای هدایت حرکت جهانی علیه تروریسم، صالح 
نمی دانیم. دست آمریکا به همه جنایاتی که رژیم صهیونیستی در این چند سال انجام داده، آلوده است و در این 
روزها هم با کمال قساوت و وحشیگری، جنایات خود را دنبال می کند. همه بدانند- مسؤولان کشور ما در مجالس 
خصوصی و در دیدارها همین مطلب را گفته اند، بنده هم برای افکار عمومی ملت ایران و دنیا آن را تکرار می کنم- 
که ایران اسلامی در هیچ حرکتی که رهبری آن با آمریکا باشد، شرکت نخواهد کرد البته مبارزه با تروریسم و 
ناامنی فضای زندگی انسا ن ها، یک مبارزه واجب و لازم و یک جهاد است. هر کس بتواند در این مبارزه شرکت 
کند، باید این کار را بکند؛ منتها این یک حرکت جهانی است و باید رهبری صالحی داشته باشد. مسؤولان ما در 
این چند روز تکرار کردند که ما در قالب سازمان ملل حاضریم به این حرکت کمک کنیم و با آن همراه شویم. 
من عرض می کنم: بله! سازمان ملل خوب است؛ منتها یک شرط دارد و آن، این است که سازمان ملل زیر نفوذ 
آمریکا و دیگر قدرت های بزرگ قرار نگیرد والا اگر قرار باشد سازمان ملل- چه شورای امنیت و چه بخش های 
دیگر آن- زیر نفوذ آنها قرار گیرد، نمی شود به آن اعتماد کرد. ما در گذشته تجربه خوبی در این مورد نداشته ایم.

تهدید

منطقه


